
اخبارخبر كوتاه
جزییات اتفاق شوکه کننده فوتبال ایران

گزارش یک انتحار – این بار کسی نبود شاهرخ را نجات بدهد

آن جایزه را نداددند و ناراحتم کردند؛

دیاباته: چرا به پیشنهاد پرسپولیس »نه« بگویم؟

یک  با  فوتبالی ها  برای  شهریورماه   29 صبح 
درگذشت  خبر  انتشار  هم  آن  و  شد  تلخ  خبر 
بوشهری  بازیکن  غلامرضاپور  شاهرخ  غیرمنتظره 
روز  شروع  از  پس  ساعاتی  که  بود،  ایران  فوتبال 
دوشنبه تصمیم به خودکشی می گیرد و این تصمیم 
را در میانه های شب با پریدن از روی دکل ورزشگاه 

برازجان عملی می کند.
شاهرخ که تازه وارد چهارمین دهه زندگی خود 
شده بود، یکسال قبل به دلیل مصدومیت از ناحیه 
کمر که در تیم خوشه طلایی برایش ایجاد شد، مجبور 
به جراحی می شود و به همین دلیل سال گذشته به 
اجبار از فوتبال دور مانده بود. پیش از عمل اما مصرف 
قرص هایی که برای تسکین درد کمر مصرف می کرده، 
سبب شده تا تست دوپینگ این بازیکن مثبت شود 
و او 6 ماه به دلیل محرومیت از فوتبال دور می شود و 
این همان زمانی است که غلامرضاپور با جراحی سعی 

می کند تلخی آن را کاهش دهد.
مرحوم  سابق  همبازی  زاده  سلیمان  رامتین 
غلامرضاپور در مورد ماجرای مثبت شدن دوپینگ 
غلامرضا پور می گوید: »این اواخر خیلی از درد کمر 
رنج می برد. متاسفانه به خاطر داروهایی که مصرف 
ولی  بود،  درآمده  مثبت  دوپینگش  تست  می کرد، 

اصلا بچه ای نبود که بخواهد این کار را بکند.«
غلامرضا پور در پست وینگر یا مهاجم هدف بازی 
می کرد و یکی از شاخص ترین سال های حرفه ای او دو 
سال پیش برایش رقم خورد که در ترکیب تیم فوتبال 
فجرشهیدسپاسی شیراز ستاره تیمش بود و توانست با 
به ثمر رساندن 10 گل نقش مهمی در بقای فجری ها 
با غلامحسین پیروانی در لیگ یک داشته باشد و به 
واسطه همین عملکرد هم راهی پارس جنوبی جم شد، 
اما انگار دنیا برای او نخواسته بود که در لیگ برتر بازی 
کند و یک روز پیش از آغاز مسابقات نامش از لیست 

تیم خط می خورد.
فنی  ویژگی های  مورد  در  زاده  سلیمان 
و  بود  توانمندی  و  خوب  »بازیکن  می گوید:  او 
بردارد.  را  یک  مقابل  در  یک  راحت  می توانست 
سال   3 می کرد.  بازی  هم  وینگر  ولی  بود  مهاجم 
پیش ستاره فجر بود و نزدیک به 10 گل زد و فجر 
را در لیگ نگه داشت، اما سالی که به پارس جنوبی 
جم در لیگ برتر رفت، او را کنار گذاشتند و از این 

اتفاق خیلی ناراحت شد.«
در  نیز  چاه کوتازاده  مهدی  او  همبازی  دیگر 
مورد اینکه شاهرخ غلامرضا پور به حقش نرسیده، 
اینطور دیدگاهش را بیان می کند: »لیاقتش خیلی 
پارس  به  برتر  لیگ  در  وقتی  بود.  این ها  از  بالاتر 
جنوبی جم رفت، دو سه تیم دیگر او را می خواستند 
ولی یک روز پیش از مسابقات نامش را خط زدند و 
دیگر نتوانست در لیگ برتر تیم پیدا کند و دوباره 
برگشت به لیگ یک. به او خیلی بی مهری شد؛ واقعا 

در فوتبال به حقش نرسید؛ در ایران جوان به حقش 
نرسید؛ در فجر هم که سرباز بود و در خوشه طلایی  

و نفت مسجد سلیمان هم که پولش را ندادند.«
گوشه گیر  درون گرا،  آدمی  را  او  همبازیانش 
حرف  به  تمایلی  که  می کنند  توصیف  مهربان  و 
کتاب  خواندن  با  را  اوقاتش  بیشتر  و  نداشته  زدن 
سر می کرده است. وقتی از رامتین سلیمان زاده در 
مورد ویژگی های اخلاقی غلامرضاپور پرسیدیم، او 
اینطور به این سوال پاسخ داد: »آدم خاصی بود و 
خیلی در خلا بود. خیلی توی خودش بود و واقعا 
آدم بی آزاری بود. تحصیل کرده بود و کتاب های 
در  چرا  که  بود  ناراحت  خیلی  می خواند.  زیادی 
فوتبال به حقش نرسیده است. خیلی گلایه داشت. 
در چند باشگاه دستمزدش را نگرفت. واقعا نیاز بود 
فضا  این  به  تا  باشد  روانشناس  یک  شاهرخ  کنار 

وارد نشود.«
یعنی  پور  غلامرضا  شاهرخ  دیگر  همبازی 
مهدی چاه کوتازاده نیز حرف های مشابهی در مورد 
می آورد:  زبان  بر  ایران  فوتبال  سابق  بازیکن  این 
»کلا یک پسر آرام بود  و شاید به خاطر کتاب هایی 
تازه  نداشت.  کسی  به  کاری  می خواند.  که  بود 
کمرش را عمل کرده بود و می خواست برگردد به 
فوتبال. آدم توداری بود. زیاد حرف نمی زد و کتاب 

های صادق هدایت هم زیاد می خواند.«
حالا که او دیگر در این دنیا وجود ندارد، اما 
او دو روز پیش در جمع دوستان فوتبال بازی کرده 
همبازیان  از  برخی  با  اخیرا  که  تماس هایی  در  و 
را  وزنش  تا  بوده  داده  قول  حتی  داشته،  سابقش 
کم کند و دوباره به فوتبال بازگردد. سلیمان زاده 
در این مورد می گوید:»دوباره قول داده بود برگردد 
و لاغر کند. قرار بود دوباره فوتبال بازی کند، ولی 
این تصمیم را گرفت«. چاه کوتازاده هم از تصمیم 
وقت  »چند  می زند:  حرف  بازگشت  برای  شاهرخ 

پیش که با او صحبت کردم قرار بود برگردد. دو روز 
پیش هم با برخی از دوستان بازی کرده بود. تماس 
که گرفتم، گفتند شاهرخ بازی کرده و گفتیم خدا 

را شکر.«
ساعات  در  بالاخره  اما  خودکشی  به  تصمیم 
ابتدایی دوشنبه 29 شهریور 1400 گرفته می شود 
و شاهرخ غلامرضا پور مخفیانه به ورزشگاه برازجان 
می رود، خودش را از دیوار بالا می کشد و به دکل 
موقع  به  اقدام  با  بارها  که  ماموریتی  و  می رساند 
سرانجام  به  را  بود  مانده  بی سرانجام  نزدیکانش 
می رساند. چاه کوتاه زاده در مورد جزئیات خودکشی 
غلامرضا پور می گوید: »شاهرخ قبلا این کار را کرده 
بوشهر  جوان  ایران  در  پورقاز  عزت  یکبار  که  بود 
قرص  بود  که  هم  فجر  در  می  دهد.  نجات  را  او 
اینبار  اما  می شوند،  مطلع  همبازیانش  و  می خورد 
از دکل بال رفته و خودش را به پایین پرتاب کرده 
او  است. متاسفانه خانواده و دوستان خیلی دنبال 
گشتند، ولی در استادیوم هم قفل بوده و کسی فکر 
متاسفانه صبح  برود.  بالا  دیوار  از  او  که  نمی کرده 
زود جسم او را دخترانی که برای ورزش به ورزشگاه 

رفته بودند، می بینند و...«
می خواسته  شده  طور  هر  اینبار  که  شاهرخ 
انجام کاری که  از  را عملی کند، پیش  تصمیمش 
خیال پردازی  آن  انجام  برای  ذهنش  در  سال ها 
تماس  نزدیکش  دوستان  و  خانواده  با  می کرده، 
صورت  به  طلبیدن  حلالیت  ضمن  و  می گیرد 
زندگی اش  آخر  تصمیم  جریان  در  را  آنها  تلویحی 
منتشر می کند  استوری  یک  از  قرار می دهد؛ پس 
و به زندگی اش در ورزشگاه برازجان پایان می دهد.

رامتین سلیمان زاده با ابراز تاسف از این اتفاق 
خیلی  »واقعا  آورد:  زبان  بر  اینطور  را  احساساتش 
سخت است. از خدا می خواهم به خانواده اش صبر 
بدهد. نباید این اتفاق می افتاد. در شهر باید بزرگان 

این  نمی گذاشتند که  و  شهر سراغش می گرفتند 
اتفاق رخ بدهد.«

اینکه  به  اشاره  با  اما  چاه کوتاه زاده  مهدی 
شاهرخ عاشق مارادونا و علی کریمی بوده و همیشه 
فیلم بازی های این دو بازیکن سابق فوتبال ایران و 
از ماجرا  ابعاد دیگری  به  جهان را تماشا می کرده، 
انجام  می توانیم  که  کاری  تنها  »الان  دارد:  اشاره 
بدهیم، این است که حقش را از باشگاه هایی که در 

آنها فوتبال بازی کرده، برای خانواده اش بگیریم.«
که  مردی  زندگی  از  بود  کوتاهی  شرح  این 
تصمیم  و  بیاید  کنار  دنیا  سختی های  با  نتوانست 
گرفت.  زندگی اش  به  دادن  پایان  برای  را  عجیبی 
بتوان  که  کاری  بزرگ ترین  شاید  مواقع  این  در 
را  غلامرضاپور  شاهرخ  حداقل  که  است  این  کرد، 
قضاوت نکنیم. او سرشار از روح زندگی بود و وقتی 
انجام  برای  او  با   1397 سال  ابتدایی  ماه های  در 
فجرسپاسی  مقابل  از درخشش  یک مصاحبه پس 
شیراز تماس گرفتم، این حس را به وضوح می شد از 
خلال حرف های او فهمید؛ پس برای پایان دادن به 
این گزارشِ تلخ به بخش پایانی حرف های مرحوم 
مصاحبه  همان  در  که  می کنیم  اشاره  غلامرضاپور 

مطرح کرد.
پس  شد،  اشاره  که  همانطور  مصاحبه  این 
از  کرمان  مس  و  سپاسی  فجرشهید  دیدار  از 
غلامرضاپور در سایت ورزش سه منتشر شده است؛ 
با تک گل  توانست  این مسابقه در شرایطی  او در 
خود مس کرمان را مقابل فجرسپاسی به سه امتیاز 
در  خود  هت تریک  با  پیش  سال  یک  که  برساند 
قالب تیم فجرسپاسی و در دیدار پایانی فصل مقابل 
آلومینیوم اراک مانع از سقوط زردپوشان شیرازی 
شده بود و یک سال قبل تر در شرایطی فجرسپاسی 
در دیدار پلی آف لیگ برتر قافیه را به صنعت نفت 
زننده  غلامرضاپور  شاهرخ  که  کرد،  واگذار  آبادان 
در  غلامرضاپور  شاهرخ  با  بود.  فجری ها  گل  تک 
ناراحت  فجری ها  از  که  گرفتیم،  تماس  حالی 
گلزنی کرد، جشن  تیم  این  مقابل  وقتی  ولی  بود، 
حرف هایش  این  در  حال  این  با  نکرد؛  برپا  شادی 
از بی رحمی فوتبال گفته و نشان داده دغدغه هایی 
فراتر از فوتبال دارد. شاید حالا فجری ها بخشی از 
را  برتری شدنشان  لیگ  و  را  امسال خود  موفقیت 

مدیون او باشند.
»من همیشه با توجه به اینکه دوستان زیادی 
بازی  از  قبل  می کنم.  پردازی  خیال  زیاد  ندارم، 
چند تا از دوستانم به من زنگ زدند و گفتند گل 
می زنی. می دانستم اگر در بازی در لحظه مناسب 
و در جای مناسبی باشم، می توانم گلزنی کنم. البته 
همیشه برای من اول و آخر ماجرا خوب بوده، اما 
برای  ولی  نمی رود.  پیش  خوب  زیاد  وسط هایش 

رسانه ها و مردم بیشتر آخر داستان مهم است«

شیخ دیاباته در گفت وگوی اسکایپی با برنامه فوتبال برتر اظهار 
با یک تیم قطری قرارداد امضاء کردم.  از استقلال رفتم و  کرد: من 
می خواهم از تمام ایرانیان تشکر کنم. از همه هواداران استقلال و تمام 

مردمی که در ایران از من حمایت کردند، ممنون هستم.
او ادامه داد: دلم خیلی برای ایران تنگ شده چون با افراد خیلی 
خوبی در این کشور آشنا شدم. دلم برای محله ام اکباتان و استادیوم 

آزادی هم تنگ شده است.
مهاجم سابق استقلال در خصوص جدایی اش از این تیم عنوان 
کرد: داستان طولانی دارد. زمانی که به ایران آمدم، قرارداد دو ساله 
امضاء کردم و تا پایان قراردادم باقی ماندم. دو سال قراردادم به پایان 
رسید و مجبور به رفتن شدم. بخاطر همین بود که استقلال و ایران 

را ترک کردم.
ادامه  پیشنهاد  اگر  اینکه  بر  مبنی  سوالی  به  پاسخ  در  دیاباته 
همکاری با استقلال بود، قبول می کردید یا خیر، گفت: بله، به لطف 
و بخاطر هواداران می پذیرفتم در ایران بمانم. به دلیل اینکه هواداران 
استقلال فوق العاده بودند و تا روز آخر از من پشتیبانی کردند. قطعا 

بیشتر از هر چیز تماشاگران استقلال عالی بودند.
او یادآور شد: بدون تماشاگران حتی نمی توانم راجع به باشگاه 
استقلال صحبت کنم. غیر ممکن است چون آنها فوق العاده هستند 
باشگاه  این  تا  دهند  انجام  کاری  همه  باشگاه  مدیران  امیدوارم  و 
ساختارمند شوند تا اتفاقات خوبی برای این تیم رقم بزنند و به ارمغان 
در  را  افرادی  باید  که  است  این  بگویم  می توانم  که  نکته ای  بیاورند. 
باشگاه بگذارند تا به استقلال فکر کنند و برای هواداران کاری انجام 
بدهند چون تماشاگران هر روز برای انگیزه دادن به بازیکنان حضور 
باشند،  نداشته  علاقه ای  استقلال  به  که  باشند  افرادی  اگر  و  دارند 
که  مدیرانی  می پسندم  من  کنند.  تیم  این  به  کمکی  نمی توانند 

استقلال را دوست دارند، در این باشگاه کار کنند.
تمام  از  می خواهم  کرد:  اضافه  استقلال  سابق  مالیایی  مهاجم 
مربیانی که در استقلال با آنها آشنا شدم، تشکر کنم و برای تمام این 
مربیان احترام قائل هستم. استراماچونی موجب شد تا به ایران بیایم. 

درست است که مربی من است ولی مثل پدرم می ماند.
کرد،  کار  او  با  استقلال  در  که  مربیانی  عملکرد  درباره  دیاباته 
گفت: برای اینکه قضاوت کنیم یک مربی خوب یا بد است، باید به 
نتایج آنها نگاه کنید. امروز بازیکن فوتبال هستم و برای همه مربیان 
احترام قائلم چون برای استقلال و تماشاگران احترام می گذارم ولی 
همه مربیان را با نتایج مقایسه کنیم. برای استراماچونی احترام ویژه ای 
قائل هستم و فرهاد مجیدی مثل برادر بزرگم است. ضمنا درست است 
در یک مقطع مشکلات کوچکی با محمود فکری داشتیم، اما وقتی با 

یکدیگر و شخصیت هم آشنا شدیم، فهمیدم محمود فکری نیز قلب 
مهربانی دارد و فرد خوبی است.

ابراز  خیر،  یا  دارد  ارتباط  استقلال  بازیکنان  با  اینکه  درباره  او 
کرد: در حال حاضر نه، اما خیلی اوقات پیش آمده من یا بچه ها به 
یکدیگر پیام داده ایم. البته شماره آنها را دارم و در صورت نیاز ارتباط 
می گیریم. کمی زبان فارسی را یاد گرفتم و البته یادتان نرود که من 
ایرانی هم هستم. بازیکنانی که در باشگاه استقلال با آنها کار کردم، 
فوق العاده بودند و واقعا دلم برای آنها تنگ شده است و از همین جا 

به آنها سلام می کنم و آرزوی سلامتی دارم.
مهدی  درخشان  عملکرد  خصوص  در  استقلال  سابق  مهاجم 
بازی مهدی  عنوان کرد:  برابر شارجه  الاهلی  بازی شباب  در  قایدی 
قایدی را نگاه کردم و خیلی برای او خوشحال بودم. این اتفاق نشان 
نیاز  می دهد ما در استقلال تیم خیلی خوبی داشتیم و الان باشگاه 
دارد تا یک سری موارد را مدیریت کند. برای من موجب افتخار است 
انجام می دهد.  را  این کارهای فوق العاده  ایرانی  بازیکن  ببینم یک  تا 
برای همه بازیکنان ایرانی و لژیونرهای این کشور آرزوی موفقیت دارم.
از  »تو  کرد  عنوان  که  میثاقی  به صحبت های  پاسخ  در  دیاباته 
بود«،  چه  باشگاه  این  مشکل  پس  داشتی،  رضایت  استقلال  مربیان 
عنوان کرد: من گفتم به تمام مربیان احترام می گذارم، اما گفتم یک 
مربی زمانی خوب است که تیم برنده می شود. حالا نوبت شماست 
تا ببینید کدام مربیان نتایج خوبی نگرفتند و شما این حق را دارید 
تا بگویید آنها مربیان خوبی نبوده اند یا عملکرد قابل قبولی داشته اند. 
حرف دیگری نزدم. گفتم به آنها احترام می گذارم چون به استقلال و 

هوادارانش احترام می گذارم.
او یادآور شد: اگر بخواهم راجع به فوتبالیست های ایرانی صحبت 
استقلال،  بازیکنان خوبی در  بگذارم چون  را  زیادی  زمان  باید  کنم، 
بازیکنان  داشتند.  حضور   ... و  فولاد  سپاهان،  تراکتور،  پرسپولیس، 
خوبی در استقلال و ایران دیدم و واقعا لیگ ایران را دوست داشتم 

ولی اگر به ایران بیایم، شما را می بینم
مهاجم دو سال اخیر استقلال در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه 
اگر از تیم های ایرانی پیشنهاد داشته باشد، دوباره به ایران می آید یا 
خیر، اظهار کرد: آدم نمی تواند سرنوشت را پیش بینی کند ولی اگر 
تیم خوبی باشد که رفتارهای خوبی انجام بدهد، چراکه نه؟ زمانی که 

پیشنهاد داشته باشم، چرا نه بگویم؟
پیشنهاد  او  به  پرسپولیس  اگر  حتی  اینکه  خصوص  در  دیاباته 
بدهد می پذیرد، عنوان کرد: نمی توانم بگویم نه. من هیچ موضعی در 
مقابل پرسپولیس ندارم و احترام زیادی برای پرسپولیس می گذارم. 
من بازیکن فوتبال هستم. من هوادار نیستم. هر جایی که توپ و زمین 

فوتبال باشد، من می توانم بازی کنم.
او یادآور شد: وقتی به ایران رسیدم، نخستین چیزی که من را 
تحت تاثیر قرار دارد، هواداران همه تیم ها بودند، حتی تراکتور. یک 
تمام  دیدیم  و  شدیم  تبریز  ورزشگاه  وارد  ما  مسابقه  از  قبل  ساعت 
استادیوم کاملا پر شده است. آن روز را نمی توانم فراموش کنم. این 

اتفاق در ذهن من باقی مانده و نمی توانم فراموش کنم.
مهاجم سابق استقلال که در لیگ نوزدهم به آقای گلی رسید، 
نه.  گفت:  خیر،  یا  کرده  دریافت  را  خود  طلای  کفش  اینکه  درباره 
این اتفاق چیزی بود که قلبم را به درد آورد. چیزی که من را اذیت 
می کند، این است که هیچ کس در استقلال)غیر از هواداران( و هیچ 
می کنیم  کاری  شیخ  نگفتند  و  نیامدند  من  سمت  مدیران  از  کدام 
این  به  تا  کردند  زیادی  تلاش  هواداران  برسی.  جایزه  این  به  تو  تا 
جایزه برسم چون تماشاگران از جانب من جنگیدند و بنده هم بخاطر 
آنها صحبت نکردم. نمی خواستم نشان بدهم غمگین هستم چون آن 

جایزه به من تعلق داشت. یک مقدار ناراحت کننده است.
دیاباته درباره اینکه پیگیری انجام می شود تا سازمان لیگ جایزه 
او را به قطر بفرستند، عنوان کرد: شما نفرستید! خودم به ایران می آیم 
بیایم و آن  تا آن را بگیرم)با خنده(. نظر خوبی است که در مراسم 

را بگیرم.
او یادآور شد: از تمام ایرانیان تشکر می کنم، چه آنهایی که داخل 
و چه آنهایی که در خارج از کشور هستند. از تمام افرادی که من را 
که  ایرانی ام  مادر  و  پدر  از  هستم.  ممنون  کردند،  ترغیب  و  حمایت 
دکتر  از  می کنم.  تشکر  علی،  برادرم  همچنین  و  هستند  اکباتان  در 
ستوده و تمام افرادی که در ایران و استقلال با آنها آشنا شدم و حتی 
هواداران پرسپولیس و سایر تیم ها، تشکر می کنم. دوست دارم از همه 
انجام  فوق العاده  کار  می توانیم  باهم هستیم،  همه  وقتی  کنم.  تشکر 

بدهیم. ان شاالله شما را می بینم.

عملیات مشترک اسکوچیچ و گل محمدی؛
ایران این یک سهمیه عربستان را 

می خواهد
پس از دوره یک ساله تعطیلی مسابقات ملی 
فوتبال، حالا دوباره تب بازیهای ملی در قاره آسیا 
داغ شده و در کنار حساسیت لیگ قهرمانان، تیمها 
برای صعود به جام جهانی تلاش می کنند و ایران 
نیز امیدوار است با گذر از امارات و کره جنوبی در 

فیفادی پیش رو، مسیر  بلیت قطر را هموار کند.
از آن طرف در رقابتهای باشگاهی، پرسپولیس 
یحیی  هدایت  با  متوالی  سال  دومین  برای 
گل محمدی به مرحله یک چهارم نهایی رسیده و در 
رقابت با الهلال، الوحده و النصر برای صعود دوباره 
به فینال این مسابقات و شکستن طلسم قهرمانی 

آسیا تلاش می کند.
به  نیز  نیم نگاهی  ایران  بین فوتبال  این  در 
رنکینگ رقابتهای ای اف سی دارد که به صورت 
تیمهای  و  ملی  تیم  عملکرد  اساس  بر  مشترک 
لیگ  سهمیه  برای  و  می شود  ارائه  باشگاهی 

قهرمانان تاثیر مستقیم دارد.
 صعود ویژه ایران بعد از موفقیتهای پرسپولیس

فوتبال ایران در سالهای اخیر در این رنکینگ 
هفتم  رتبه  از  توانسته  و  داشته  ویژه ای  صعود 
پای  این صعود، رد  و در  برسد  به جایگاه چهارم 
پرسپولیس به طور کامل مشخص است. ایران در 
فصل 2017 که با صعود پرسپولیس به نیمه نهایی 
همراه بود، 3.2 امتیاز بیشتر از بهترین عملکرد خود 
به دست آورد اما با این وجود در پایان آن سال رتبه 

هفتم قاره را به خود اختصاص داد.
تنها  ایران  فوتبال  تا 2017  سال 2014  از 
به واسطه درخشش تیم ملی با کارلوس کی روش 
موفق شد در بین هشت تیم برتر آسیا قرار بگیرد 
و اگر صدرنشینی رنکینگ فیفا نبود، احتمالا ایران 

سهمیه کمتری را به خود اختصاص می داد.
اما پس از اینکه در فصل 2018 پرسپولیس به 
فینال صعود کرد، اوضاع برای ایران نیز تغییر کرد و 
فصل به فصل در این رتبه بالا آمد. در فصل 2018 
نایب قهرمانی پرسپولیس با صعود استقلال به یک 
چهارم و ذوب آهن به یک هشتم همراه شد تا ایران 
با کسب امتیاز 18.85 دومین کشور موفق آسیا در 

رده باشگاهی لقب بگیرد.
نکته جالب اینکه در سال 2019 و باتوجه به 
حذف پرسپولیس در مرحله گروهی این امتیاز به 
نتایج  11.5 تقلیل یافت که همین نکته اهمیت 
درخشان پرسپولیس در دیگر دوره ها را مشخص 

می کند.
با این حال نکته ناامیدکننده این است که 
ای اف سی نتایج فصل 2020 را به دلیل »لغو 
ای اف سی کاپ باتوجه به پاندمی کرونا« اعمال 
به  باتوجه  می شد  اعمال  نتایج  این  اگر  نکرده! 
نایب قهرمانی پرسپولیس، حالا ایران می توانست 

در رتبه اول تا سوم آسیا قرار بگیرد.
 ساز و کار امتیاز دهی در جدول ای اف سی

این  آمده،  بالا  در  که  عکسی  دو  با  شاید 
سوال برایتان ایجاد شود که ای اف سی چگونه 
به  مسابقات  از  فصل  هر  برای  را  امتیازات  این 
 2019 سال  که  مکانیسمی  در  می دهد؟  تیمها 
شد،  منتشر  آسیا  فوتبال  کنفدراسیون  سوی  از 
آمده که »برای هر پیروزی 3 امتیاز، هر تساوی 
امتیاز،   3 حذفی  مرحله  به  صعود  امتیاز،  یک 
پیروزی در پلی آف 0.3 امتیاز، تساوی در پلی 
مرحله  به  آف  پلی  از  و صعود  امتیاز  آف 0.15 
می یابد.سپس  اختصاص  امتیاز«   0.3 گروهی 
امتیاز تمام تیمهای هر کشور جمع می شود و با 
گرفتن متوسط آن، امتیاز کلی آن کشور در یک 
به طور  قرار می گیرد.  اختیار  در  فصل مشخص 
مثال پرسپولیس حالا با شش برد و یک صعود 
21 امتیاز دارد، تراکتور با 2 برد و 4 مساوی و 
باقی  ترتیب  همین  به  و  امتیاز   13 صعود  یک 
کمتر،  امتیاز  هر  یا  باخت  هر  عبارتی  به  تیمها. 

تاثیر مستقیمی در امتیاز نهایی دارد. 
سال   4 عملکرد  به جمع  نوبت  آن  از  پس 
اخیر می رسد؛ اینجا کشوری که بیشترین تعداد 
امتیاز   ClubPoint از  باشد،  داشته  را  امتیاز 
100 را به خود اختصاص می دهد و سپس بقیه 
کشورها به نسبت آن امتیاز می گیرند. مثلا اینجا 
آن  به  کشورها  باقی  و  گرفته  را   %100 ژاپن 

نسبت بهره مند شده اند.
 ایران، بهترین تیم غرب آسیا می شود؟

به  باتوجه  در رنکینگ کنونی ای اف سی، 
تعطیلی چند ماهه مسابقات ملی، نتایج تیم ملی 
محاسبه نشده اما معمولا به این شکل است که 
90% امتیازات بر اساس عملکرد باشگاهی و %10 

بر اساس عملکرد تیمهای ملی داده می شود.
با  اش  صدرنشینی  ایران  اگر  بنابراین 
اسکوچیچ را در رنکینگ ملی حفظ کند، %10 
اگر  دیگر  طرف  از  گرفت.  خواهد  را  امتیازات 
لیگ  در  پیروزی  سه  شود  موفق  پرسپولیس 
ببرد،  سر  بالای  را  جام  و  کند  کسب  قهرمانان 
نزدیک  به 47   Club Points در  ایران  امتیاز 

خواهد شد.
آل،  ایده  شرایط  دو  این  دادن  رخ  با  حال 
غرب  تیم  بهترین  به  عربستان،  از  بالاتر  ایران 
آسیا تبدیل خواهد شد و برای فصل 2023 لیگ 
قهرمانان آسیا سهمیه بیشتری خواهد گرفت و 
احتمالا با 3 سهمیه مستقیم و یک سهمیه پلی 

آف پای به رقابتهای آسیایی خواهد گذاشت.

عبداللهی: مجیدی را مثل منصوریان و فکری 
نسوزانید؛

به من گفتند توفیقی و فتح الله زاده 
کنار تیم نیایند

گذشته  فصل  سرپرست  عبداللهی،  نصرالله 
آبی  تمرین  اولین  در  غیبتش  که  استقلال  تیم 
پر رنگ  را  او  برای فصل جدید شایعات قهر  ها 
کرد در گفت و گو با رادیو ایران در مورد اینکه 
گفت:  ندارد  حضور  استقلال  تیم  در  دیگر  چرا 
یک چیزهای خیلی کوچکی بود که بعدا توضیح 
می دهم. سوالات اصلی را بپرسید تا بعدا در این 

مورد صحبت کنیم.
عبداللهی در واکنش به اصرار مجری برنامه 
زرینچه  اینکه  و  خصوص  این  در  توضیح  برای 
و  داد  ترجیح  را  رفتن  هم در عرض 24 ساعت 
گفت:  تصمیمی شد  چنین  باعث  چیزهایی  چه 
هواداران  سری  یک  داشت.  فرق  من  موضوع 
کمک  و  بودند  استقلال  بر  و  دور  خوب  خیلی 
و معنوی می کردند. یک جورهایی  مادی  های 
سوتفاهم شده بود که این ها علیه تیم توطئه می 
کنند و به من یادآوری می کردند که اگر ممکن 
اینها کنار تیم باشند و من هم  است اجازه نده 
توانم چنین کاری را بکنم.  گفتم که اصلا نمی 
یکسری حرف ها بود که چرا آقای توفیقی می 
آیند سر تمرین یا هتل و این چیزها ولی این ها 
صاحبان اصلی تیم هستند. امثال من می آییم و 
می رویم ولی هواداران همیشه هستند. اختلافات 
خیلی کوچکی بود ولی من نمی توانستم به آقای 

فتح الله زاده یا توفیقی بگویم که نیا.
این  به  پاسخ  در  استقلال  سابق  سرپرست 
سوال که چه کسانی به شما می گفتند که این 
از  تا بیش  به یک خنده بسنده کرد  نیایند؟  ها 

این وارد حاشیه و زاویه با مدیران باشگاه نشود.
و  مددی  استعفای  مورد  در  عبداللهی 
بازگشت مجیدی به تمرین همراه با پین و اینکه 
آیا در چنین شرایطی استقلال به آرامش خواهد 
می  خواهش  سجادی  آقای  از  من  گفت:  رسید 
کنم که اگر قرار است مدیریت تغییر کند، زودتر 
برسد.  سامانی  و  سر  یک  به  تیم  تا  کند  تغییر 
بگذارند  نکند  تغییر  مدیریت  است  قرار  هم  اگر 
تا  شود  تمام  اختلافات  و  شود  انجام  چیز  همه 
چندین  من  بکند.  کردن  تمرین  به  شروع  تیم 
سال است که در کنار تیم هستم و همیشه در 
اوایل فصل چنین اتفاقاتی می افتد. تغییر مربی 
و اختلافات مدیریتی که در نهایت به تغییر یکی 
اگر  که  امیدوارم  من  منجر می شود.  ها  این  از 
قرار است مدیریت تغییر کند زودتر تغییر کند 
و اگر قرار نیست چنین اتفاقی رخ بدهد همین 
مدیریت را پشتیبانی کنند تا بتواند کار را پیش 

ببرد.
گفت:  مجیدی  از  حمایت  بر  تاکید  با  وی 
استقلال  های  بچه  از  خیلی  ساله  چند  این  در 
و کسانی که در این باشگاه زحمت کشیدند به 
عنوان مربی حرام شدند. منصوریان، فکری و بقیه 
سوختند ولی دیگر مجیدی را نسوزانند. او تیمش 
را تقریبا حدود 90 درصد از بازیکنانی را که می 
خواسته آورده و یک چند تایی هم لازم دارد را 
اختلافات  این  شود.  جذب  تا  کنند  کمک  باید 
باشند.  هواداران  فکر  و  بگذارند  کنار  باید  را 
با  همیشه  من  هستند.  ناراحت  خیلی  هواداران 
این ها در تماس هستم و دلم برایشان می سوزد 
با  ولی چه کار می شود کرد؟ حالا بزرگترها را 
کمی صحبت منطقی آرام می کنیم ولی بقیه را 
نگرفت  نتیجه  مربی  گویند  می  کنیم؟  کار  چه 
خب سال بعد نتیجه می گیرد بگذارید کارش را 
انجام دهد. باید از سرمربی و مدیریت پیشتیبانی 
شود. از لحاظ مادی و اسپانسر از مقامات بالا یک 
کمکی بگیرند و تیم را به خاطر هواداران جمع 

و جور کنند.
ما  اینکه  بیان  با  استقلال  سابق  سرپرست 
توانند  می  که  داریم  متمول  هوادار  عده  یک 
باید  نظر  سو  این  افزود:  کنند  کمک  باشگاه  به 
برداشته شود که چنین افرادی برای توطئه می 
اینها  با  بیاید  باید  مدیریتی که هست  هر  آیند. 
همکاری کنند و تیم را بگردانند. این ها خیلی 
آدم های خوبی هستند و کارشان برای پارسال 
و امسال نیست و خیلی وقت است که کمک می 
بچه  با  آدم های منطقی هستند،  ها  این  کنند. 
می  را  خودشان  اندازه  و  هستند  تماس  در  ها 
دانند که کی و کجا بیایند و چگونه کمک کنند. 
استقلال  تا  به دست هم دهند  باید همه دست 
دارند.  گناه  هواداران  که  چرا  کنند  درست  را 
استقلال حقش این نیست که چند سال قهرمان 
نگه داشتن همین  با  نشود و حتما خواهد شد. 
آقای مجیدی که ذوق و علاقه دارد که کار کند. 
آقای وزیر اگر قرار است مدیر تغییر کند باید زود 
این کار را انجام دهد و اگر قرار است مدیر فعلی 
بماند سریع یک آشتی کنان بگذارد و قضیه را 

تمام کند. این مشکلات حل شدنی هستند.

مانع کنفدراسیون فوتبال آسیا مقابل پرسپولیس
جذب بازیکن جدید ممنوع

باشگاه های حاضر در یک چهارم نهایی لیگ 
بازیکنان  لیست  در  تغییر  مجوز  آسیا  قهرمانان 
اجازه  آسیا  فوتبال  ندارند.کنفدراسیون  را  خود 
تیم های  لیست  به  جدید  بازیکن  هرگونه  ورود 
قهرمانان  لیگ  نهایی  چهارم  یک  به  یافته  راه 
این  اجرایی  نمی دهد.کمیته  را  آسیا   2021
مرحله  این  در  حاضر  باشگاه های  به  مسابقات 
از  می توانند  تنها  است  کرده  عنوان  رقابت ها  از 
بازیکنانی استفاده کنند که در لیست اولیه خود 
پرسپولیس  باشگاه  رو  این  اند.از  داشته  حضور 
به  تابستانی  انتقالات  و  نقل  در  حضور  از  که 
کالدرون  گابریل  مطالبات  پرداخت  عدم  دلیل 
سرمربی  با  تسویه  صورت  در  است  محروم  نیز 
آرژانتینی پیشین خود نمی تواند بازیکن خارجی 
کند. جذب  نیز  را  محمدی  گل  یحیی  نظر  مد 
سرمربی سرخپوشان پایتخت قبل از بسته شدن 
لیست بازیکنان تیمش قبل از دیدار با استقلال 
بازیکن  جذب  به  زیادی  اصرار  تاجیکستان 
فوتبال  فدراسیون  قوانین  اما  داشت  خارجی 
با  سپس  پرسپولیس  تا  شد  اتفاق  این  از  مانع 
محرومیت رسمی از سوی فیفا به دلیل بدهی به 

کالدرون و خواکین دستیار او روبرو شود.

همه گزینه های مدیرعاملی سرخابی ها؛

آجرلو یک امضا تا استقلال و پرسپولیس همچنان بدون گزینه خاص
در  حاکی  شفافیت  عدم  دلیل  به  متاسفانه 
و  ورزش  وزارت  هم  هنوز  کشور،  ورزش  فضای 
مدیره  هیئت  اعضای  تعیین  درخصوص  جوانان 
پرسپولیس  و  استقلال  باشگاه  دو  مدیرعامل  و 
اغلب  تا  است،  نداشته  رسمی  موضع  اعلام  هیچ 
گزینه های مطرح برای مدیریت این دو باشگاه طبق 

گمانه زنی های رسانه ها و مراجع خبری باشد.
بدون گزینه؛ همه چیز به بعد از دیدار الهلال 

موکول شد!
محبوبیت  از  که  مدیرعاملی  سمیعی،  جعفر 
بود  برخوردار  پرسپولیس  هواداران  میان  خاصی 
تیم هم  بازیکنان  و  کادرفنی  با  روابط حسنه ای  و 

سجادی  حمید  آمدن  کار  روی  از  پس  داشت، 
گذاشتن  باز  برای  جوانان،  و  ورزش  وزارت  در 
باشگاه  مدیریتی  تیم  انتخاب  در  سجادی  دست 
این  که  داد،  استعفا  خود  سمت  از  پرسپولیس، 
هم  ورزش  وزیر  قبول  مورد  سمیعی،  کناره گیری 
قرار گرفت. اما آن طور که از فضای اطراف باشگاه 
پرسپولیس مشخص است، وزارت ورزش هنوز هم 
مدیرعاملی  برای  معینی  و  مشخصی  گزینه  هیچ 
قهرمانان  لیگ  در  الهلال  بازی  تا  و  ندارد  باشگاه 
مدیران  با  تغییرات،  بدون  پرسپولیسی ها  آسیا، 
سید  و  می دهند  ادامه  را  خود  فعالیت های  فعلی 
مدیرعاملی  سرپرست  پست  در  هم  صدری  مجید 

باشگاه، فعالیت خواهد کرد. اما براساس شنیده ها، 
از  تن  چند  با  را  جلساتی  کنون  تا  ورزش  وزارت 
اسامی  و  است  کرده  برگزار  باشگاه  پیشکسوتان 
علی اکبر  کاشانی،  حبیب  دادکان،  محمد  چون، 
نبی،  محمد  مهدی  و  آخوندی  محمد  طاهری، 
مدیریت  برای  اسامی شان  که  هستند  گزینه هایی 
گرچه حتی  می رسد!  گوش  به  پرسپولیس  باشگاه 
تصمیم  ورزش  وزارت  گزینه هایی،  چنین  باوجود 
نگرفته  باشگاه  مدیرعامل  انتخاب  برای  قطعی 
مدیریتی  تغییرات  تمام  گفتیم،  که  همان طور  تا 
باشگاه، به بعد از دیدار با الهلال موکول شده است، 
البته گفتنی است، که صدری به علت بازنشستگی 

را  پرسپولیس  باشگاه  مدیریت  حکم  نمی تواند 
دریافت کند.

سردار آجرلو؛ یک امضا تا استقلال
از  متفاوت تر  استقلال  باشگاه  در  شرایط  اما 
و  گسترده  اعتراضات  از  پس  است،  سنتی  رقیب 
مدیریت  نسبت  استقلال  هواداران  نارضایتی های 
خود  سمت  از  مددی  احمد  سرانجام  باشگاه،  این 
کناره گیری کرد، گرچه هنوز هم این خبر از سوی 
اعلام  استقلال،  باشگاه  و  جوانان  و  ورزش  وزارت 
است،  که مشخص  آن طور  اما  است،  نشده  رسمی 
باید کار مددی در باشگاه استقلال را پس از حواشی 
فراوان، تمام شده بدانیم. گزینه های متعددی برای 

اما، گویا  استقلال شنیده می شود  باشگاه  مدیریت 
بر اساس شنیده ها، کار مدیرعاملی سردار مصطفی 
و  رسیده  اتمام  به  استقلال  باشگاه  در  آجرلو 
مدیرعامل اسبق پاس، تراکتور و استیل آذین، تنها 
یک امضاتا کرسی مدیریت باشگاه استقلال فاصله 
دارد. در شرایطی که اسامی مختلفی چون، احمد 
سعادتمند، علی فتح الله زاده، واعظ آشتیانی و علی 
خطیر و حتی سعید آذری شنیده می شد، اما گویا 
بود،  خواهد  آبی ها  آینده  مدیرعامل  آجرلو  سردار 
البته بر اساس شنیده ها، موضوع بازنشستگی سردار 
دید،  باید  نهایت  در  که  است  مطرح  هم  آجرلو 

شرایط مدیریت آبی ها چه خواهد شد! 

روزنامه صبح ایران

4
شماره 3286 

ورزش
چهار شنبه 31 شهریور 1400  15 صفرالحرام 1443  22 سپتامبر 2021 


